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Els exàmens periòdics, les as-
signatures, la memorització de
continguts sense reforçar la ca-
pacitat crítica, les classes ma-
gistrals, els deures i els llibres de
text formen part ja d’un model
caduc que moltes escoles d’a-
rreu del país volen canviar. L’a-
posta actual és la innovació, el
canvi cap a un nou paradigma:
l’aprenentatge mitjançant va-
lors, habilitats i per projectes. 

Aquest és el model que de-
fensa el programa Escola Nova
21, al qual s’han adherit 481 cen-
tres educatius de Catalunya, 17
a Sant Martí. D’aquests, el 68%
són públics i el 32% són con-
certats, un 40% ofereixen edu-

cació secundària i el 15% són
centres de màxima complexitat.

“Al maig vam obrir una con-
vocatòria per seleccionar un to-
tal de 200 escoles, però vam re-
bre moltes sol·licituds i final-
ment hi participaran mig miler
de centres, gràcies a un acord
amb la Diputació de Barcelona”,
explica en declaracions a Línia
Sant Martí Eduard Vallory, di-
rector del programa Escola
Nova 21 i president del Centre
Unesco de Catalunya. 

Vallory remarca que el pro-
grama busca “generar aquesta ac-
titud de canvi a les escoles i em-
poderar els nens i nenes, els mes-
tres, les mares i els pares”, i afe-
geix que “el programa pretén
donar indicacions perquè els cen-
tres canviïn i puguin veure com
poden millorar”. “Nosaltres do-
nem les eines i acompanyem els

centres en aquest procés”, sen-
tencia Vallory, que celebra que
s’estigui generant debat públic en-
torn de l’escola innovadora.

El programa està dissenyat
per a una durada de tres anys.
“Durant aquest període els cen-
tres que hi participen realitza-
ran una acció de diagnosi”, ex-
plica Vallory. Això permetrà a
cada centre reflexionar sobre en
quina fase es troba en el procés
de canvi. 

D’entre tots els centres, a
més, Escola Nova 21 seleccio-
narà una mostra representativa
de 30 escoles per dur a terme
una prova pilot. “Això permetrà
testejar el procediment de can-
vi, serà com un laboratori”, ex-
plica Vallory. La selecció es farà
tenint en compte criteris de
distribució territorial, perfil so-
cioeconòmic i titularitat.

PRIVATITZACIÓ?
Escola Nova 21 compta amb el
suport d’Ensenyament, la Fe-
deració d’Associacions de Mares
i Pares d’Alumnes (Fapac) i la
Federació de Moviments de Re-
novació Pedagògica, i ha estat
impulsada per la Unesco, la
Fundació Jaume Bofill, la UOC
i l’Obra Social La Caixa. 

Arran d’això, hi ha veus que
critiquen el programa. Des del
sindicat USTEC-STEC, per
exemple, consideren que el pro-
jecte Escola Nova 21 aposta
perquè “cada centre tingui pro-
jectes singulars, forts lideratges,
molta autonomia i, sobretot,
que els directors puguin selec-
cionar el professorat”. Segons el
sindicat, això significa que es
busqui “atomitzar el sistema
educatiu i propiciar una invo-
lució en els fonaments demo-

cràtics que havien caracteritzat
l’escola pública catalana”. Una
realitat que, afegeixen, signifi-
ca “fomentar  la jerarquització
i la gestió privada a escoles i ins-
tituts”.

LES ESCOLES DEL DISTRICTE
Sigui com sigui, en el cas de
Sant Martí ja són 17 les escoles
que formen part del projecte. Es
tracta de la San Francisco, les Es-
colàpies Sant Martí-Barcelona,
l’Escola Dovella, l’Escola El Clot,
l’Escola Rambleta del Clot, l’Es-
cola La Farigola del Clot, l’Escola
Fluvià, l’Escola l’Arenal de Lle-
vant, Asunción de Nuestra Se-
ñora, l’Escola La Llacuna del
Poblenou, l’Escola Vila Olímpi-
ca, Voramar, l’Escola Sant Mar-
tí, l’Escola Antoni Brusi i els
instituts Joan d’Àustria, Moi-
sès Broggi i Juan Manuel Zafra.

Adéu als llibres?
» 17 escoles del districte, i 481 a Catalunya, s’han afegit al projecte educatiu innovador Escola Nova 21
» Aquest model, criticat pel sindicat USTEC-STEC, potencia els valors i les habilitats a través de projectes

Neus Marmol
BARCELONA

El programa Escola Nova 21 impulsa l’aprenentatge per projectes, valors i habilitats. Foto: Arxiu
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“Convocarem els ciutadans a les urnes per-
què permetin, amb el seu vot, la procla-
mació de la independència”. Aquestes
paraules del president de la Generalitat,
Carles Puigdemont, resumeixen el nou full
de ruta pactat entre Junts pel Sí (JxSí) i la
CUP per poder culminar, diuen, el procés
independentista amb èxit. I això passa, se-
gons la resolució que ha aprovat el Parla-
ment –i que el PP ja ha portat al TC–, per
un referèndum a la tardor de l’any que ve
i unes eleccions constituents al 2018.

Concretament, els dos grups inde-
pendentistes han pactat impulsar una con-
sulta vinculant sobre la independència de
Catalunya com a “molt tard” al setembre
del 2017 –amb una “pregunta clara” i una
“resposta binària”–, i si l’opció indepen-
dentista aconsegueix més del 50% dels
vots favorables, fer unes eleccions cons-
tituents sis mesos després, és a dir, pels
volts del març del 2018.

Aquest és el recorregut que JxSí i la
CUP preveuen fer en els pròxims mesos,
si pot ser acompanyats de Catalunya Sí
Que Es Pot. Els ‘comuns’ es van abstenir
en la resolució sobre la consulta vinculant
i en van tirar endavant una de pròpia que
planteja un referèndum amb “reconeixe-
ment previ” internacional i efectes “jurí-
dics i polítics reals”. Sigui com sigui,
sembla que la distància s’escurça.

PACTAR EL CONTINGUT DEL ‘NO’
I és que, paral·lelament, també es de-
manarà a l’Estat que pacti el referèndum.
De fet, ja ho ha començat a fer el mateix
Puigdemont, el qual ha estès la mà als go-
vernants espanyols a omplir de contingut
el ‘No’ amb una contraproposta, com per
exemple una reforma de la Constitució o
una millora del model de finançament.

Ara bé, de moment la resposta del PP
ha estat la de sempre: “No, no i no”. L’“ab-
sència d'acord” amb el govern espanyol,
però, no farà decaure el “compromís po-
lític” amb aquesta consulta, avisen des de
JxSí i la CUP. “O referèndum o referèn-
dum”, sentencia Puigdemont.

» JxSí i la CUP pacten fer una consulta vinculant al setembre del 2017 i eleccions constituents al març del 2018
» Puigdemont s’obre a pactar amb l’Estat espanyol el contingut del ‘No’, però el mur del PP segueix intacte

Arnau Nadeu
BARCELONA

“Referèndum o referèndum”

DEBAT CIUTADÀ4Paral·lelament als
preparatius del referèndum, també s’im-
pulsarà el procés constituent, un debat
ciutadà a escala nacional sobre el futur
Estat català. Per fer-ho possible, Junts pel
Sí (JxSí) i la CUP han pactat crear abans
de dos mesos el Consell Assessor del Pro-
cés Constituent i una comissió de se-
guiment. El primer estarà format per ex-
perts que s’encarregaran d’assessorar el
procés, mentre que la segona vetllarà pel
seu correcte desenvolupament. 

En aquest sentit, es definirà el progra-
ma i el calendari de desplegament del pro-
cés en un termini de tres mesos i s’incor-
poraran als nou pressupostos –que s’estan
negociant– “els recursos financers neces-
saris” per a la seva realització. La voluntat

és que el procés constituent estigui enllestit
en el primer semestre de l’any que ve. 

I perquè així sigui, des del Parlament
s’encoratja els ajuntaments a impulsar els
debats constituents des de l'àmbit local,
“promovent la participació de la societat
civil”, així com a facilitar els “recursos i
espais propis” perquè es pugui dur a ter-
me un bon debat ciutadà. Una petició
que, en aquest cas, a banda de JxSí i la
CUP també compta amb el suport de Ca-
talunya Sí Que Es Pot.

El món local, doncs, haurà de ser clau
en aquesta etapa “culminant” del procés. Un
repte que ja han assumit, per exemple, des
de l’Associació Catalana de Municipis.
“Un procés constituent sense els ajunta-
ments seria un fracàs”, comparteixen.

El procés constituent
Infografia: Oscar Murillo / Línia
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Un diari plural

per Àlex Ribes (@blogsocietat)

4Carta abierta a Pablo Casado

Estimado, o no, Pablo,
Apunta estos cuatro con-

ceptos en tu diario personal
para que no se te olviden: emo-
ciones, miedos, esperanzas y
prejuicios. Son los cuatro in-
gredientes necesarios para ser
un buen demagogo. Por ejem-
plo, lee atentamente en el caso
de que quieras ampliar tu catá-
logo: “Los catalanes pretenden
romper España (miedo) porque
el separatismo es nacionalista y
excluyente (prejuicio). Pero el
voto esperanzador del PP (es-
peranza) es un voto alegre (emo-
ción) ya que contiene en sí la po-
lítica más honesta (chiste)”. 

Como ves, he añadido el
quinto concepto de chiste por-
que, al final, la demagogia es
eso, un chiste malo que ya no
hace gracia de tanto usarlo.

“El único partido que ha
estado defendiendo siempre
los intereses de los catalanes es
el Partido Popular”. Analicemos
la frase porque hay dos pala-
bras que entran de lleno en el
campo de la propaganda de-
magógica (valga la redundan-
cia): único y siempre. Te ha fal-
tado utilizar también las dos

muletillas necesarias en toda
pelea entre parejas: todo y
nada. Y es que el argumento fa-
vorito en los conflictos senti-
mentales sería: “Yo soy el úni-
co que siempre hace todo y tú
nunca haces nada”. ¿Te ha gus-
tado, pillín? Ya sé que es una
frase fácilmente refutable por-
que es más que probable que el
otro miembro de la pareja algo
haya hecho para que la relación
funcione bien. 

Enamorarse de una piedra,
carente de movilidad, razón y
sentimientos no resulta algo
muy habitual. Y no te digo ya en
el plano sexual. Enamorarse de
la Constitución ya es otra cosa.
El plano sexual de la Constitu-
ción prefiero no tocarlo, a no ser
que el famoso tribunal de lo ca-
talán decida realizar una re-
unión de tuppersex y ponga al-
gunos productos en oferta.

Y yo me pregunto, cuando
recogisteis firmas contra el Es-
tatut de Catalunya, ¿también de-
fendisteis los intereses de los ca-
talanes? ¿Y cuando lo recurris-
teis ante el Tribunal Constitu-
cional? ¿Y el no al pacto fiscal?
¿Defendisteis los intereses de los

catalanes cuando llevasteis ante
el equipo filial (léase TC) la ley
de pobreza energética? Los pa-
los entre las ruedas a la ley de
igualdad, ¿también responden
a ese amor a los catalanes? Que
el corredor mediterráneo tenga
que pasar por el centro de Es-
paña, ¿prueba tu afirmación?
Los nulos esfuerzos en reducir
el déficit fiscal, ¿también son un
reflejo de vuestra defensa? ¿Y las
inversiones de ADIF en cerca-
nías? ¿Y el boicot sistemático a
toda acción exterior del gobier-
no catalán? ¿Y la lengua catala-
na? ¿”Les hemos destrozado el
sistema sanitario” contiene ele-
mentos románticos que no sé
ver? Pruebas de amor, supongo.

Todo. Nada. Siempre. Nun-
ca. Emociones. Miedos. Espe-
ranzas. Prejuicios. Intentad
hacer un discurso sin estas pa-
labras prohibidas. Olvidaros
del Ice Bucket Challenge y del
Reto de la botella. El gran des-
afío del Partido Popular es
construir un relato sin que
aparezcan estos vocablos. ¿Se-
réis capaces? Yo siempre pien-
so que, en vuestro caso, todo se
reduce a no hacer nunca nada.

4Estripem les cartes
per Jordi Lleal 

Quan algú declina continuar
jugant a un joc o s’ha cansat de
seguir en un tema surt la fra-
se “estripem les cartes”. En
l’actualitat, els esdeveniments
del conflicte entre Catalunya i
Espanya han traspassat uns lí-
mits que semblava que mai
s’haurien de traspassar, com
són la independència dels tres
poders. 

Ara han caigut les caretes i
sense cap vergonya la fiscalia de
l’Estat va obrint expedients en
contra dels polítics catalans i dei-
xa passar els fets escabrosos
dels polítics espanyols. Con-
suelo Madrigal, fiscal general de
l’Estat, es passa per l’arc del
triomf la neutralitat i no fa ser-
vir el mateix raser per a tothom,
no veient delicte en les conver-
ses gravades de Fernández Díaz
i sí contra Carme Forcadell com
a presidenta del Parlament.
Amb aquest panorama ja ha

arribat l’hora de la revolta, de la
desobediència civil. Cal fer com
l’alcaldessa de Berga i no pre-
sentar-se davant del jutge. Pot-
ser també ho hauria de fer en
Joan Coma, regidor de Vic; es-
tripar, ni que sigui una fotocò-
pia, el requeriment del jutge a
Badalona, no contestar als re-
queriments que han fet les de-
legacions del govern central a
multitud d’ajuntament per ha-
ver obert les portes el 12 d’oc-
tubre. La revolta dels somriures
l’hem de fer a partir d’ara. No po-
dem esperar més perquè la ma-
quinària de l’Estat està treballant
amb totes les seves forces i trucs
matussers per fer descarrilar el
nostre procés cap a la indepen-
dència. En un joc en què les car-
tes estan marcades a favor de qui
reparteix i remena la baralla
(l’Estat i els poders fàctics), val
més estripar-les. És l’hora de
plantar cara. Fem-ho, ja!     

Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

#EstàtuaAtacada

QuimMonzo: ¿Hi ha cap veí de la plaça
Comercial que pugui posar una webcam
al balcó 24 hores al dia per veure què
passa a l'estàtua de Franco del Born?

#Reprovat

@encampanya: McDonald's retira a su
popular payaso por las bromas con paya-
sos que aterrorizan a EEUU. El Gobierno
mantiene a Jorge Fernández Díaz.

#GuanyaIceta

@silviofalcon: Ni canvi a Espanya, ni
referèndum, ni sorpasso. No ha estat pos-
sible ni canviar el PSC. Greatests hits del
federalisme.
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Parlen els
veïns

Isaac
“Em sembla perfec-
te. La Flor de Maig
és un element his-
tòric del barri i re-
flexa la seva essèn-
cia. Que els veïns
puguem recuperar

l’edifici per fer-hi tota mena d’activitats
és molt important, perquè s’hi organitzen
coses per a totes les edats.”

Maria
“És una notícia
molt bona. Entitats
com la Flor de Maig
o altres que hi ha a
la resta de la ciutat
ajuden a cobrir una
oferta lúdica i for-

mativa que molts cops està descuidada
per part dels casals públics. Espero que
les obres acabin al més aviat possible.”

Ivan
“Crec que és una
bona decisió que
s’hagi decidit reha-
bilitar l’edifici per
retornar-lo als qui
ho gestionaven. Sé
que ha estat actiu

durant anys i voldria que quan reobri s’hi
fessin cursos d’anglès i potenciar-ho com
a centre de reunió del jovent del barri.”

Marta
“Molt bé. És un edi-
fici que dóna iden-
titat al barri i fa que
els veïns puguem
gaudir de tota la
vida associativa d’a-
quí. Aprofitaria per

convertir-lo en l’espai de referència per
a totes les associacions juvenils, però tam-
bé per a la gent gran.”

Què et sembla que les entitats tornin a la Flor de Maig després de les obres?
per Pau Arriaga

Un diari obert

Tinguessin o no res a celebrar, el passat
12-O pràcticament tots els nens de Ca-
talunya van commemorar la Hispanitat
a la seva manera: aixecant-se un pèl més
tard del que sol ser habitual i col·locant-
se davant la tele per gaudir d'un llarg
matí de despreocupacions i dibuixos ani-
mats. Van fer bé, ja tindran temps i mo-
tius per viure inquiets. 

De fet, la seva despreocupació és tan
profunda i, d'altra banda, tan normal,
que també arriba a passar per sobre de
qüestions com la de la llengua. I per
aquest motiu és molt probable que, si
s'han posat a veure dibuixos, els hagin
vist en castellà, la llengua predominant
als canals infantils en aquests mo-
ments. I si no, comproveu-ho. Si ja heu
fet aquest exercici alguna vegada, hau-
reu notat de seguida que amb els anys
Bob Esponja ha substituït els pastissets
del Doraemon, que la Patrulla Canina
ha arraconat l'Arare, i que Peppa Pig ha
devorat 10+2.

I la tendència va a més, impossible
d'aturar. Cada vegada hi ha més oferta
de dibuixos animats en castellà, cada ve-
gada aquesta oferta és més atractiva, i
cada vegada el mercat en català va per-
dent més influència. Sense referents ni
pals de paller. Què no s'està fent bé? Per
què Clan és la cadena infantil líder a Ca-
talunya? Què en queda, d'aquell Súper
3 que durant anys atreia tants i tants nens
i que gairebé no tenia rival? Per què les
altres cadenes han sabut crear nous fe-
nòmens mediàtics com els que anys
enrere creava TV3?

Més enllà de l'augment de la com-
petència, és evident que alguna cosa no

es deu estar fent del tot bé quan l'aten-
ció del públic infantil s'ha desplaçat cap
a l'oferta en castellà. El català ja no és la
llengua dels dibuixos animats que veuen
la gran majoria de nens catalans, i
aquest fet és un símptoma gravíssim. És
una (altra) derrota en un sector clau de
la població, una (nova) derrota que, a
més, va estretament vinculada amb el fu-
tur de la llengua.

N'ignoro els motius reals, però estem
perdent una batalla importantíssima
per les pròximes generacions. La llengua
de la fantasia i de l'entreteniment dels
nens ara mateix ja no és el català, com sí
que ho era als anys 90. Com passa amb
l'àmbit familiar o amb les amistats, l'i-
dioma amb què parlen els seus petits he-
rois animats també és clau per a un nen
a l'hora de forjar una identitat. I aques-
ta llengua, la del pati, la dels interessos
comuns, la de l'alegria i la despreocu-
pació, ara mateix és el castellà. És la llen-
gua de la diversió, la que els distreu i els
fa créixer culturalment.

No es tracta de ser apocalíptics. El Sú-
per 3 fa una bona feina i continua tenint
una capacitat de mobilització esplèndi-
da (la Festa dels Súpers, única al món, ho
demostra cada any). Però els números no
surten, i cada cop surten menys. 

Potser hauríem de reflexionar-hi i co-
mençar a ser conscients que l'incendi que
amenaça constantment el català ara té un
nou flanc, potent i perillós: el públic te-
levisiu infantil. Si no l'aturem aviat, el ca-
talà continuarà retrocedint i fent-se pe-
tit, fins i tot en àmbits que fins ara crè-
iem segurs. I llavors sí que no hi haurà
Supermà que valgui.

4Tots som súpers?
per @ModernetdeMerda   

4Piqué se n’afarta
per Sergi Villena 

Gerard Piqué, el central blaugrana, ha
deixat amb un pam de nas els qui siste-
màticament el critiquen. Sembla bastant
evident que es tracta d'una decisió molt
meditada, i estratègicament comunica-
da en un moment de relativa tran-
quil·litat entre ell i el sector premsa/afi-
cionats que tant l'odia. N'està tip, molt
tip des de fa temps. I ara ens sorprèn
amb una sortida elegant i victoriosa de
la selecció espanyola. I és victoriosa
perquè ha anunciat que deixarà d'acu-
dir a les convocatòries d'Espanya després
de la disputa del Mundial del 2018. 

Per tant, no marxa quan aquesta opi-
nió pública filo-madridista decideixi,
sinó quan ell ho vol. Utilitzo l'expressió
de grup mediàtic filo-madridista perquè
són aquests individus (aficionats i prem-
sa per als quals el Madrid i Espanya són
un mateix concepte indissociable) els qui
no han parat d'atacar al defensa català
en els darrers temps. Tot va començar
amb la presència d'en Gerard a la ma-
nifestació de la Diada del 2014; i va con-
tinuar  amb el mític “Kevin Roldán, con-
tigo empezó todo”, frase pronunciada
per Piqué en la celebració del triplet bar-
celonista del 2015. 

Dos fets imperdonables a ulls d'a-
questa gentola, que a partir d'aquell mo-
ment engegarien una campanya brutal
de desprestigi vers ell. Els xiulets a Pi-
qué en la majoria d'estadis espanyols du-
rant els entrenaments o partits d'Espa-
nya i també del Barça, han estat una
constant des d'aleshores. Tot tenia un
objectiu clar: tocar-li el voraviu i que ple-
gués, víctima d'unes crítiques que no po-
dia suportar. Doncs no senyors. Piqué no
fuig atemorit, com aquesta 'caverna
d'aduladors de Florentino Pérez' desit-
jaria. Simplement dóna a conèixer que
la seva participació amb la selecció es-
panyola té data de caducitat, una data
decidida segons la seva pròpia conve-
niència. I ho fa aprofitant l'enèsim epi-

sodi polèmic al voltant de la seva figu-
ra quan juga amb “la Roja”. 

Retallar-se les mànigues de la sa-
marreta per comoditat i ocultar la ban-
dera espanyola ha suposat un monu-
mental sacrilegi, i les xarxes socials han
estat escenari de nous i despietats co-
mentaris contra la seva persona. El que
no deixa de ser còmic és que Ramos va
fer el mateix que ell i ningú l'ha criticat.
Ambdós futbolistes sempre juguen amb
màniga llarga, per tant els encarregats
del material no tenien màniga curta (úni-
ca opció on sí que hi apareix la bande-
ra estampada al braç) a la seva disposi-
ció. Però tant li fa. No val la pena ni jus-
tificar-se. Piqué ja en té prou.

Piqué representa moltes coses. És
un dels millors centrals del panorama
futbolístic actual, i si l'haguéssim de fit-
xar probablement seria a un preu al-
tíssim. Reuneix sobrietat defensiva,
sortida acurada de pilota, eficàcia go-
lejadora i capacitat de lideratge. Tot
això és el que es perdran. Però a més,
fora del camp és dels pocs futbolistes
que quan parla té alguna cosa inte-
ressant a dir. Fruit d'aquesta (a vega-
des mal mesurada) facilitat verbal, s'ha
vist immers en alguna polèmica in-
necessària. Potser per això, també, no
va heretar el braçalet de capità del Bar-
ça de mans de Puyol. Però la seva per-
sonalitat es deixa sentir i molt en el
vestidor blaugrana, del qual n'és una
peça imprescindible. No defuig res-
ponsabilitats, i ara ha cregut que el seu
deure era comunicar que deixa la se-
lecció espanyola. I ho ha fet amb va-
lentia. La gran sorpresa ha estat que
ningú s'ho esperava, i això ens de-
mostra un cop més que en Piqué va
sempre un pas per davant. La conclu-
sió de tota aquesta història és ben sim-
ple: si no hi estàs a gust perquè no t'hi
volen, el més sensat és marxar. Llar-
ga vida al nostre 3, el 3 del Barça.

@LluísFlaquer: Piqué: "La decisión es
firme, y no me ha echado ni Twitter, ni el
Marca ni el AS ni la marioneta de Flo-
rentino con su panfleto diario".

@AstridHirsch: También hace gracia qué
pasaría en algunas partes de España si se
pusiera una estatua ecuestre decapitada
de Franco.

@CamaradaRodia: L'independentisme
s'ha alimentat de l'espanyolisme garrulo,
és lògic que l'espanyolisme intel·ligent in-
tenti excitar l'independentisme imbècil.

Opinió en 140 caràcters
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Sant Martí

“Estem parlant d’un macropro-
jecte que accentuarà la trans-
formació que ja pateix el barri”.
Així descriu el president de l’As-
sociació de Veïns de la Vila
Olímpica, Jordi Giró, la futura
instal·lació d’un alberg de 440
places al número 145-147 de
l’avinguda Icària, on actualment
hi ha, entre d’altres, les oficines
de l’Institut Municipal de Mer-
cats de Barcelona (IMMB). Es
tracta d’un edifici singular que
forma part d’un conjunt de tres
edificis pont en forma d’escala
invertida.

Ahir un bon nombre de veïns
van assistir al Ple de Sant Mar-
tí  per denunciar el projecte i ob-
tenir explicacions de l’adminis-
tració. El president de l’associa-
ció veïnal, en conversa amb Lí-

nia Sant Martí, lamenta que
tota la tramitació del projecte
“s’ha dut amb opacitat i no ha es-
tat gens fàcil obtenir informació
de tota la documentació”. Giró,
que explica que tenen previst fer
una concentració de protesta el
pròxim dia 5 de novembre a da-
vant de l’edifici, deixa clar que si
“l’Ajuntament no atura les obres,
presentarem una demanda a la

justícia”. “El que no podem per-
metre és que es vagi esborrant el
barri del mapa”, conclou. 

Per la seva banda, un porta-
veu d’Urbanisme ha explicat a
aquesta publicació que l’edifici
gaudia del certificat de règim ur-
banístic i de llicència abans de la
moratòria hotelera del juliol del
2015  i que, per tant, no es pot
evitar que es faci l’alberg.

Imatge de l’edifici on es farà el nou alberg. Foto: Google Maps

Veïns de la Vila Olímpica s’alcen
contra un macroalberg

» La residència juvenil es farà a l’avinguda Icària 145-147, 
on actualment hi ha les oficines de l’Institut Municipal de Mercats

Demanen reformes a la Gran
Via al seu pas per Sant Martí

REIVINDICACIÓ VEÏNAL4Les
associacions de veïns del districte
que toquen amb la Gran Via
(Sant Martí de Provençals, la
Palmera, Paraguai-Perú, Gran
Via- Paraguai i la Pau) volen re-
cuperar la comissió de segui-
ment per al manteniment de la
Gran Via, que està en punt mort
des del seu naixement ara fa 10
anys, per demanar que es facin
reformes en aquesta via.

Antoni Santos, president de
l'Associació de Veïns de Sant
Martí de Provençals i integrant
de la plataforma Nord-est Sant

Martí, explica que la Gran Via al
seu pas pel districte pateix un de-
teriorament des de fa temps: “Fa
falta manteniment i neteja, la
semicobertura, les voreres i l’as-
falt s’han de renovar i la recolli-
da pneumàtica de brossa tampoc
funciona en algunes zones”. San-
tos afegeix que “només es parla
de Glòries i de Pere IV però al dis-
tricte hi ha altres necessitats”.

Ara aquestes plataformes
veïnals esperen poder començar
a treballar conjuntament amb
l’Ajuntament per posar fil a l’a-
gulla a les seves reivindicacions.

Les obres del nou hotel de Llull
continuen aixecant polèmica
EL POBLENOU4Les obres del
nou hotel que s’està construint
al carrer Llull -entre Llacuna i
Roc Boronat-, al barri del Po-
blenou, han tornat a provocar
les queixes dels veïns pel seu
fort soroll i les vibracions des-
prés de les  que ja es van produir
fa unes setmanes.

L’Ajuntament ja va demanar
fa unes setmanes a l’empresa
constructora que canviés la ma-
quinària per fer les perfora-
cions, cosa que ha tornat a fer
en aquesta ocasió. Amb l’inici de
les obres, els veïns del número

153   del carrer Llull i d’algun al-
tre edifici del voltant van de-
nunciar l’aparició d’esquerdes a
les seves façanes. 

HOTEL A RAMÓN TURRÓ
D’altra banda, fa pocs dies es
van posar en marxa les obres
d’un nou hotel que es construi-
rà al número 169 del carrer
Ramón Turró. 

Segons va informar el portal
Poblenou.org, es tracta d’un
hotel de tres estrelles i de 13
plantes de la cadena Acta Hotels
que tindrà 313 habitacions.

El Besòs i el Maresme celebra
la 3a Setmana Intercultural

SOCIETAT4Des d’aquest dilluns
i fins diumenge el barri del Besòs
i el Maresme celebra la seva ter-
cera Setmana Intercultural que or-
ganitza la Fundació Cepaim.

La Setmana Intercultural té
com a objectiu fomentar, des d’u-
na perspectiva intercultural, el
desenvolupament d’accions co-
munitàries a través de temàti-
ques de més influència en els
processos de transformació social.
Les activitats es van posar en

marxa dilluns amb la xerrada in-
augural ‘L’ancianitat des de di-
verses perspectives’, que es va
celebrar al Centre Cívic Besòs. El
mateix espai va acollir dimarts la
xerrada ‘El perfum del sufisme al
barri del Besòs-Maresme’, men-
tre que ahir el Centre Evangelis-
ta Alcance Victoria va ser la seu de
l’obra de teatre ‘Rescatados’.

Entre avui i diumenge se ce-
lebraran nous actes, com ara una
cercavila o un torneig de futbol.

Superilla | El govern, ERC i la CUP rebutgen una consulta
La Comissió d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat de l’Ajuntament va rebutjar ahir la proposta de CiU

que demanava una consulta ciutadana entre “el veïnat afectat per la Superilla”. El govern, juntament
amb ERC i la CUP, hi va votar en contra, mentre que CiU, C’s i PP  hi  van votar a favor.  El regidor

de CiU, Jordi Martí, va defensar la proposta per “trobar una sortida  al fracàs d’aquest projecte”. 

Albert Ribas
LA VILA OLÍMPICA

Foto: Twitter (@jordimartinlope)
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Sopa de Cabra celebra el seu
30è aniversari a Razzmatazz
CONCERT4La Sala Razzmatazz
rebrà demà la visita d’un dels
grups més importants de la his-
tòria de la música catalana i en ca-
talà, la dels Sopa de Cabra. El grup
que lidera Gerard Quintana oferirà
un concert -a dos quarts de vuit
s’obriran les portes- en el marc de
la gira d’aniversari ‘30 anys -3 ciu-
tats’, que els va dur a Londres la
setmana passada i els portarà a
Madrid  la que ve.

En aquest triangle de ciutats,
juntament amb Londres i Madrid,
la capital catalana gaudirà de dos
concerts de la banda. El primer
serà el de demà a Razzmatazz,
mentre el segon es farà a l’Audi-
tori el pròxim 13 de novembre. 

GRUP REFERENT
El grup gironí, que deu el seu nom
al disc ‘Goats Head Soup’ de The
Rolling Stones, és un referent his-
tòric del rock en català. Des de
l’any 1986, data del seu naixement,

la banda ha firmat una de les tra-
jectòries més exitoses de la músi-
ca en català: ha enregistrat onze
discos d’estudi i quatre en direc-
te, ha aconseguit tres discos d’or,
un de platí i la fita d’haver gravat
el disc de pop rock en català més
venut de la història, el ‘Ben endins’.

L’any 2001 la banda va decidir
baixar dels escenaris després de la
publicació del disc ‘Plou i fa sol’. El
2006, coincidint amb el cinquè
aniversari de la dissolució de la
banda, és va editar el disc ‘Podré
Tornar Enrere. El Tribut a Sopa de
Cabra’ amb versions de diferents
grups. Cinc anys més tard, el 2011,
coincidint amb el 25è aniversari
del grup, van anunciar la celebra-
ció d’un concert al Palau Sant
Jordi que van acabar sent tres. 

Finalment, el març de l’any
passat van anunciar a Girona el
seu retorn i el gener d’aquest
any van presentar el seu nou
disc ‘Cercles’. 

El Festival de Creació Contem-
porània Escena Poblenou posa en
marxa avui la seva 15a edició, que
s’allargarà fins diumenge.   Al
llarg d’aquests quatre dies el pú-
blic podrà gaudir d’un total de 22
espectacles de diverses disciplines
de les diferents arts escèniques
(teatre, dansa, circ, teatre d’ob-
jectes, música o performances) en
una edició que tindrà l’heroïcitat
com a fil conductor.

L’Escena Poblenou d’en-
guany presenta una programa-
ció que també mira al territori i
a la realitat social actual. L’he-
roïcitat farà referència al dia a
dia, a la valentia de les persones
anònimes. Aquesta idea serà
l’eix central dels espectacles i, al
mateix temps, també serveix
per il·lustrar el cartell. 

Entre els espectacles desta-
quen propostes de suport a la
creació com ‘A Placer’; de La-
buena Compañía; ‘Kopfkino’, de
Mariona Naudin; ‘Amigoo’, de
Mumusic Circus; ‘Handle with
care’, de Diana Gadish o la ins-
tal·lació performàtica ‘El diván
de la peluquera’ de la companyia

Sienta la Cabeza. També sobre-
surt la proposta internacional ‘Be
Claude’, de la reconeguda com-
panyia 1 WATT; ‘Si no fossis tu
seria jo’, de Mireia Tejero i Adè-
le Madau; ‘MeMix’, de Claudio
Levati i l’espectacle participatiu
‘En las nubes’. 

El festival es clausurarà amb
‘UrGente A Mar’, una colpidora
peça participativa d’Ada Vilaró
que reflexiona durant 12 hores
davant del mar i en silenci sobre
l’actualitat de les polítiques d’im-
migració. Al final de la peça hi
haurà una intervenció partici-

pativa amb la saxofonista Mireia
Tejero i la cantant Lídia Pujol.

D’altra banda, dissabte el Ca-
sino de l’Aliança acollirà una fes-
ta de celebració dels 15 anys del
festival.

SOLIDARITAT
El 10% de la recaptació de cada
entrada es destinarà a Stop Mare
Mortum per ajudar a finançar
l’assessorament legal i jurídic als
refugiats estancats a Grècia i a les
mobilitzacions que busquen can-
viar polítiques migratòries i d’a-
sil estatal i de la Unió Europea.

L’Escena Poblenou arriba enguany a la 15a edició. Foto: Diana Gadish

Arrenca l’Escena Poblenou amb
l’heroïcitat com a fil conductor

Redacció
EL POBLENOU

Els Sopa de Cabra celebren 30 anys. Foto: Sopa de Cabra
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La Mostra de Comerç de tardor
de l’Eix Sant Martí, a punt

FIRA4L’Eix Sant Martí ultima
els detalls de la seva tercera
Mostra de Comerç Fora Stocks
de tardor, que tindrà lloc el
dissabte 5 de novembre durant
tot el dia a la rambla Guipúscoa,
entre els carrers Cantàbria i
Maresme. 

La jornada comptarà amb
la participació de més d’una cin-
quantena de comerços associats
a l’eix, que oferiran els seus pro-
ductes per demostrar que al ba-
rri es pot comprar de tot. Per al-
tra banda, de manera paral·lela
hi haurà la tradicional mostra

d’artesans, amb professionals
vinguts d’arreu. 

Però la mostra no es queda-
rà aquí, ja que tindrà un vessant
social molt fort gràcies a la col·la-
boració de les associacions de
veïns del districte, que partici-
paran en la fira. I no només
elles, sinó que tota una sèrie
d’entitats del barri oferiran ac-
tuacions a un escenari que s’hi
instal·larà per a l’ocasió. 

El president de l’associació,
Carles Martínez, confia que la
fira sigui tot un èxit, ja que en els
últims anys “s’ha consolidat”. 

Festa | Els botiguers del Besòs proposen un ‘truc o tracte’
L’Associació de Comerciants del Besòs proposarà, un any més, fer el joc del ‘truc o tracte’ 

de Halloween a les botigues de l’entitat. Ho faran el pròxim dilluns dia 31 d’octubre, la 
revetlla de la Nit d’Ànimes. Els infants –i pares– que visitin els establiments disfressats 

podran rebre caramels o gaudir de sorpreses que hagin organitzat els botiguers. 

La Castanyada ja és a tocar i des
de l’Eix Clot volen fer valdre
una tradició tan catalana com
aquesta davant de l’empenta de
celebracions poc tradicionals
que pugnen per capitalitzar l’a-
tenció dels més petits durant el
darrer cap de setmana d’aquest
mes d’octubre. 

El pròxim dia 28, l’associació
celebrarà la seva tradicional jor-
nada narrativa L’Eix ‘conta’ cas-
tanyes, la qual tindrà lloc el
pròxim divendres 28 d’octubre
a un quart de sis de la tarda al ca-
rrer Rogent, cantonada amb
Coll i Vehí. Allà, Mireia Jerez ex-
plicarà contes i la pastisseria-
bomboneria Gual oferirà un re-
gal dolç als infants participants.
Per altra banda, l’acte tindrà un
fort vessant solidari, ja que Pe-
tits Somriures –el projecte soli-
dari de Foment Martinenc– hi
instal·larà una paradeta per ven-

dre castanyes. Els beneficis ani-
ran a parar a projectes de suport
mèdic a infants. 

Per últim, l’Eix Clot també
celebrarà un sorteig de vals de
compra per valor de 120 euros. 

BOLCATS AMB LA FESTA MAJOR
La Festa Major del Clot, que
omplirà el barri d’activitats per
a tothom del 4 al 20 de novem-
bre, també comptarà amb la
participació de l’eix, que orga-
nitzarà tallers, degustacions i

actuacions musicals, com les
que es viuran el pròxim 5 de no-
vembre al vespre amb la Nit de
Tapes del mercat. 

Abans d’això, però, l’asso-
ciació, en el marc de la cam-
panya contra la trombosi Acti-
va’t, col·laborarà amb l’Hospital
de Sant Pau, que col·locarà una
parada aquest dissabte durant
tot el dia a la plaça de l’Oca on
farà revisions gratuïtes per lo-
calitzar anomalies o afeccions als
pacients que s’hi acostin. 

L’octubre és el temps de les castanyes. Foto: Arxiu

L’Eix Clot torna a fomentar
la lectura a la seva castanyada

Redacció
EL CLOT
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Cal consens amb el comerç
» La Fundació lamenta que el consistori no tingués en
compte l’opinió dels botiguers per fer el Dia sense cotxes

EDITORIAL/ Les dues últimes setmanes han
estat, per utilitzar un eufemisme, dinàmiques
pel que fa a iniciatives de diferents adminis-
tracions que han afectat el comerç. La pri-
mera va ser el 22 de desembre en el Dia
Sense Cotxes, quan es van tancar 58 carrers a
la ciutat. Des de la Fundació Barcelona Co-
merç estem d’acord amb les altres entitats
que van publicar un comunicat dient que si
bé és positiu per a Barcelona començar a virar
cap a un model més sensible amb el medi
ambient, també és cert que abans de tancar
els carrers s’hauria de posar a disposició eines
i espais alternatius on deixar els vehicles.

A part d’això, en el comunicat també es
va deixar clara la posició del comerç sobre el
fet que el Dia Sense Cotxes se celebrés en un
dia laboral: l’any passat es va celebrar en un

de festiu i les afectacions van ser menors. A
més, el fet que a diferents carrers es tan-
quessin en horaris diferents també va com-
plicar la mobilitat. L’objectiu del document
és mostrar al consistori que tot i que estem
d’acord en la disminució de l’emissió de
gasos contaminants, s’hauria d’haver tingut
en compte l’opinió dels representants del co-
merç i la restauració, i s’hauria d’haver fet
amb antelació per tal d’obtenir més infor-
mació sobre la jornada i dels carrers afectats.

El segon tema que va provocar la nostra
reacció immediata va ser l’anunci, per part de
la Generalitat, de la publicació de l’avantpro-
jecte de Llei del Comerç catalana. En cap mo-
ment el text es va consensuar amb els
botiguers, si bé és cert que se’ns va informar
sobre les línies mestres de l’avantprojecte du-

rant la presentació de la Junta, i que, un cop
publicada la notícia, es va demanar l’avant-
projecte a la Generalitat per tal de llegir-lo i
donar l’opinió, però el text no ens ha arribat. 

Un dels temes més delicats és la liberalit-
zació dels períodes de Rebaixes, no limitant-
les a dos moments a l’any. A diferents mitjans
es deia que aquesta era una postura com-
partida pel comerç, cosa que no és certa: res-
pectem l’argument sobre l’augment de tràfic
en els comerços d’afluència massiva si s’ex-
pandeix el període de Rebaixes a més de dos
cops, però pel comerç de proximitat, que no
té la capacitat de reduir preus en més oca-
sions que les citades, aquesta implementa-
ció pot ser perjudicial, ja que reforçaria la
tendència a desviar els clients cap a superfí-
cies amb més capacitat de reduir preus que

el comerciant de proximitat, empitjorant la
ja complicada situació d’aquests negocis.

Des de la Fundació, conscients que no
podem oposar-nos a la normativa i compro-
metent-nos a seguir-la, proposem que el
terme “Rebaixes” es dissociï de qualsevol altre
període que els productes es venguin sota
descomptes especials utilitzant, en aquests
casos, paraules com “Promoció”, “Des-
compte”, “Preu especial”, ja que considerem
que la càrrega psicològica implícita en el mot
“Rebaixes” ajuda al petit comerç a tenir pics
de vendes en dos períodes de l'any, vitals per
nosaltres. Una depreciació del terme  podria
reduir encara més les possibilitats de creixe-
ment i desenvolupament del nostre model
de comerç. Un cop rebem l’avantprojecte
farem més comentaris al respecte. 

» Pel que fa a l’anunci de la nova llei de comerç, 
l’entitat reitera que s’ha de fer valdre el terme ‘Rebaixes’

L’Entrevista pàg 19
J. C. Molinero (Mossos): “La percepció
de seguretat ha millorat gràcies a la 
complicitat ciutadana i del comerç”

Dinamització pàg 18
El cicle BCN Moda al carrer
reprèn la seva activitat aquest
mes amb quatre desfilades

líniaen
Núm. 6 · Octubre 2016 ·  Fundació Barcelona ComerçEl periòdic dels botiguers dels barris de Barcelona

líniacomerç
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Parlem de comerç

El cicle de passarel·les urbanes BCN Moda al Carrer reprèn la seva activitat aquesta tardor 
amb quatre desfilades a Cor d’Horta i Mercat, l’Eix Maragall, l’Eix Sant Andreu i Coreixample

La moda torna al carrer

PROPOSTES/Què volem que sigui Barcelona? Quin mo-
del de ciutat volem? Aquesta és la pregunta que ens hau-
ríem de fer tots, tant els ciutadans com els polítics que
governen la nostra ciutat. Quan tinguem la resposta, po-
drem definir Barcelona.

Des de Coreixample creiem que hauríem de cons-
truir d’una forma lògica i coherent,  i visualitzar-ho  d’u-
na forma global, per a després, treballar les petites ac-
tuacions, tal com marquen les normes d’aprenentatge:
“de les coses grans a les coses petites”.

Què volem dir amb això? Si volem reduir el transit
que ocasiona problemes de salut per la contaminació
i el soroll,  podríem  crear una zona d’aparcaments a les
rodalies de Barcelona que fos ben comunicat amb el cen-
tre de la ciutat i les serves arteries. I si volem que la gent
hi arribi ens fa falta un bon servei de trens de rodalies,
que a més són ideals perquè ens deixen al centre de Bar-
celona. De què serveix crear superilles i zones pacificades
per treure cotxes de la ciutat si no resolem el problema
principal? Les superilles és un pensament en petit, que
seria el mateix que posar-hi un pedaç.

Posem un exemple en el cos humà. Si tenim un pro-

blema cardíac, aquest problema se’ns traslladarà al cos.
La solució no és resoldre els problemes del cos, sinó el car-
díac. Actuar sobre la causa i no sobre les conseqüències. 

Hi ha molta gent que ha hagut de marxar de la ciu-
tat a causa de l’augment dels preus de l’habitatge. Bar-
celona no és una ciutat dormitori, és una ciutat de ne-
goci, de treball, d’estudis, és una ciutat viva i és un cen-
tre neuràlgic dins del territori. Però molta d’aquesta gent
continua treballant aquí, amb el que ha empitjorat el pro-
blema de la mobilitat. Una persona pot trigar 45 minuts
a desplaçar-se de casa a la feina en cotxe. En transport
públic, segons el dia, pot arribar a ser el doble, restant
temps de la família, l’oci o el descans. Això és incoherent.

Pensar d’allò gran a allò petit seria pensar en un mi-
llor pla d’habitatge destinat a les persones que hi resi-
deixen, ja que al final, els que sembla que troben pisos
sense problemes són els turistes. Què volem per a la ciu-
tat, una ciutat de gent que hi viu o de gent que hi ve?

Tota aquesta gent que ha marxat de la ciutat, on fa
ara les seves compres? Doncs a les  grans superfícies, ja
que hi tenen més fàcil accés per la seva ubicació i tenen
resolt el tema del de l’aparcament. Què aporta una gran

superfície? Un augment de metres quadrats comercials
concentrats en una mateixa ubicació. I el fet que hi hagi
aquest nou espai augmenta la varietat de productes o
són sempre els mateixos operadors, que es veuen obli-
gats a ser també aquí, reduint la diferenciació i no donant
opció perquè s’hi pugui establir un comerç local, que mai
pot assumir els costos que representa un espai així.

Per nodrir-se  de personal qualificat, la gran super-
fície utilitza personal format als comerços de proximitat,
per tant, cada obertura significa una ferida en el talent
de les botigues de la ciutat, que han de tornar a formar
personal, amb el temps i el cost que representa.

Xavier Llobet, president de Cor Eixample

Què volem que sigui Barcelona?
Cal visualitzar-ho de forma global

DINAMITZACIÓ/ La tardor torna a ser
aquí i, amb ella, la possibilitat de veure
les noves tendències de moda que ofe-
reixen diferents eixos comercials de la
ciutat. Enguany hi ha canvis a les passa-
rel·les: per primer cop, cada eix comer-
cial personalitza la seva com més li
agradi i l’adapten al seu entorn. 

En concret, dos eixos comercials es
desmarquen amb espectacles comple-
tament diferents: l’Eix Sant Antoni ba-
sarà la seva passarel·la en musicals i a
més inclourà balls tradicionals xinesos i
hindús, mostrant així la capacitat d’inte-
gració del comerç de la ciutat. A l’altra
banda de la Gran Via, Coreixample inspi-
rarà la seva passarel·la en un conte i la
desfilada estarà basada en una història
molt vinculada al barri. Els altres dos

eixos comercials, Cor d’Horta i Mercat i
Eix Maragall han optat per una passa-
rel·la més tradicional però no per això
menys original, amb la presentació de
les millors ofertes de les seves botigues.

Però són més els detalls que diferen-
ciaran aquestes passarel·les de les ante-
riors: la infraestructura canvia, fent
possible la visualització dels i les models
des de tots els angles del carrer; milloren
la il·luminació, el so i el vídeo amb cà-
meres estàtiques que mostraran tot el
que s’està duent a terme sobre la passa-
rel·la en tot moment. 

A més enguany també s’aposta pel
talent jove: el primer passi de totes les
passarel·les el realitzaran models que
estan estudiant en escoles de moda i
joves dissenyadors emergents que tin-

dran en les passarel·les dels nostres eixos
una plataforma per a poder mostrar les
seves creacions davant un públic entre-
gat i de casa. 

La primera cita la tenim el dia 1 d’Oc-

tubre a Cor d’Horta i Mercat; la seguei-
xen l’Eix Maragall, el 15 d’Octubre; Sant
Antoni, el 21 d’Octubre i Coreixample el
dia 27. Totes a partir de les 20.30 del ves-
pre. Us hi esperem a tots!



Octubre 2016

ENTREVISTA/ Fill de botiguers, el comissari
Joan Carles Molinero, cap de regió dels Mos-
sos d’Esquadra a Barcelona, té un coneixe-
ment profund de la realitat social i comercial
de la nostra ciutat i, a més, és d’aquelles per-
sones que et fan sentir còmode i amb les
quals es percep que la millora i el canvi són
possibles.

Es van assolir els objectius del programa
Grèvol l’any passat?
La passada campanya de Grèvol va ser molt
positiva per diferents aspectes. Un és per l’aug-
ment de la col·laboració del teixit associatiu
de la ciutat. Això ens satisfà i ajuda  perquè
els resultats hagin estat bons. Vam tancar la
campanya a mitjans de gener amb un des-
cens dels fets delictius durant Nadal, per tant,
els objectius es van assolir amb 300 fets de-
lictius menys, un resultat satisfactori.

Hi haurà canvis enguany al dispositiu?
El Grèvol és el mateix a tot Catalunya. Cada
any intentem millorar les coses, per exemple
fa 3 anys vam ampliar el termini, a petició del
teixit comercial de Barcelona, agafant una part
de la campanya de Rebaixes. Una altra de les
innovacions és la incorporació, fa un parell
d’anys, dels gremis i tipus de comerç “nou-
vinguts”, tal com els anomenem, al procés de
Grèvol. Aquest any encara estem determinant
quin tipus de comerç es podria incorporar. So-
bre la taula hi ha les botigues de “Tot a 1 euro”. 

Ha dit que el període del Grèvol es va am-
pliar fins a la primera part de les Rebaixes.
Per què no s’amplia a la totalitat?
Des de la prefectura de la policia, màxim or-
dre de gestió dels Mossos d’Esquadra, ens arri-
ba el criteri d’aplicació de qualsevol disposi-
tiu. Aquest criteri, pel Grèvol, arriba des del pe-
ríode de Reis fins al següent cap de setma-
na de Rebaixes, quan tanquem la compta-
bilització per analitzar-ne els resultats. Això no
vol dir que durant les setmanes següents no
hi hagi seguretat a les botigues, sinó que els
fets que hi puguin passar no entren en la va-
loració final del dispositiu. 

L’any passat hi havia un nivell d’alerta 4 d’a-
menaça terrorista a Catalunya. Ha canviat
aquesta situació?
No, la situació és la mateixa, tant a Catalun-
ya com a la resta de l’Estat espanyol. Tant en

el període Grèvol de l’any passat i en el
d’enguany. Això implica que si els punts de
potencials d’amenaça terrorista coincideixen
amb un eix o centres comercials executem
el dispositiu del programa antiterrorista que,
evidentment, durant alguns períodes de
l’any coincideix amb el Grèvol.

Cada any el dispositiu s’adapta a les noves
característiques del comerç. Quins canvis
hi heu percebut? Hi ha nous delictes?
Hem percebut cada cop més implicació del
comerç, amb la utilització de les noves tec-
nologies de la informació. I també hem de-
tectat, aquest any, una nova tendència que
creiem que pot anar a més, que són els ro-
batoris a clients mentre compren dins les bo-
tigues. Volem posar-hi fre abans que es dis-
pari. Per tant, ens posarem a treballar amb vo-
saltres a partir de setembre perquè això no
vagi a més. Demanarem un grau d’implica-
ció més per garantir la seguretat amb la com-
plicitat del teixit associatiu i comercial.

Parlava també sobre com canvia l’aplica-
ció del dispositiu a diferents zones i cita-
va els eixos més turístics. Però hi ha més
zones a la ciutat. Com s’adapta el Grèvol
a les diferents realitats comercials?
Els Mossos tractem la ciutat com un “tot igual”.
Cada districte té una comissaria de Mossos
que rep les mateixes instruccions. El Grèvol
es desplega d’igual manera a tota la ciutat. Evi-
dentment, el districte que més zones co-
mercials té (rebrà) més suport d’actius. Quan
reunim als representants del teixit comercial,
ve tothom, sense distinció. A més, tenim un
pla de supervisió perquè el Grèvol es com-

pleixi tal com estableix el cos i que té dos ni-
vells: un des de la mateixa comissaria de dis-
tricte, i l’altre a escala regional. Els màxims re-
presentants del cos visitem les zones per veu-
re si s’ha complert amb l’aplicació del dis-
positiu en la ciutat en la seva totalitat.

Creu que la percepció de seguretat a Bar-
celona ha millorat? Tant a nivell turístic com
a nivell autòcton?
En l’àmbit turístic la satisfacció és molt alta.
Malgrat que sempre hi hagi fets, diuen que
comparada amb altres ciutats europees Bar-
celona és segura, perquè els delictes són molt
lleus (el 87% dels fets delictius són furts) i per-
què la resposta policial és molt ràpida i hi ha
traductors a quasi totes les comissaries. A ni-
vell autòcton, en visitar els comerços, creiem
que és bo, que la percepció de seguretat és
alta. Les dades des del 2010 ens porten cap
aquí, amb un descens anual dels robatoris
amb força i violència als establiments, que era
objectiu prioritari aleshores. S’està fent mol-
ta feina, i gran part del mèrit és de la com-
plicitat entre comerciants i forces de seguretat.
Una gran mostra d’això són les detencions in
fragati, penseu que de cada 10 detencions,
entre cinc i sis es fan mentre s’està produint
el fet delictiu. Seguirem treballant.  

Creu que aquesta col·laboració es podria
millorar?
Sempre hi ha marge. Que el comerç ens de-
mani, i allà on puguem arribar, arribarem.
Qualsevol petició o projecte sempre el tre-
ballem i es demostra en l’evolució del Grèvol.
Hi ha un llarg camí a recórrer de la mà del gran
potencial que té el nostre comerç a la ciutat.
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Quin tipus de suport donarà el
Defensor del Client a la botiga
i quin procés se seguirà?
El compromís que des del De-
fensor del Client tenim és que
s’enviarà un justificant de recep-
ció a la persona reclamant i al ma-
teix establiment abans que pas-
sin tres dies, per demostrar que la
petició no ha estat ignorada, tin-
gui o no tingui raó el comerç. 

En un termini de set dies, un
cop estudiada la documentació,
es parlarà amb el comerç per tal
que faciliti la seva versió dels fets
en cas que no ho hagi fet encara
i se sol·licitarà els aclariments ne-
cessaris per tal de conèixer a fons
la situació. Si cal, també es reco-
rrerà a la informació proporcio-
nada per terceres persones. 

Finalment, es procedirà a dic-
tar una resolució que s’enviarà a
les parts. L’establiment estarà
obligat a acomplir aquesta reso-
lució, mentre que la persona con-
sumidora, si no hi està d’acord, po-
drà acudir a la OMIC (Oficina Mu-
nicipal d’Informació al Consumi-
dor) de l’Ajuntament o a l’Agèn-
cia Catalana del Consum. 

Per tant el comerciant pot
triar entre respondre ell mateix a
la reclamació del client o, per tal
de demostrar independència i
voluntat d’imparcialitat, fer-ho
mitjançant el Defensor del Client. 

Fins al moment, des del de-
partament del Defensor del client
s’han gestionat 50 casos –30 d’un
mateix establiment però a 30
clients diferents– i s’han resolt tots
de manera pacífica i amb l’ac-
ceptació d’ambdues parts. Se se-
guirà facilitant el contacte i l’en-
tesa entre consumidor i establi-
ment i informant sobre els dife-
rents drets i deures dels diferents
actors implicats. 

Per contactar amb el Defensor
del client: defensorclient@ei-
xosbcn.org.

“La percepció de seguretat ha millorat
per la complicitat ciutadana i del comerç”

Joan Carles Molinero / Cap dels Mossos de la Regió Policial de Barcelona

Una reunió entre Molinero i la junta de la Fundació el passat mes de maig

El Defensor 
del Client
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L’arribada del cotxe elèctric va
suposar un canvi de paradigma en
la indústria del motor. Però ara pot
ajudar a fer un pas més enllà en el
camp de la sostenibilitat, ja que és
un dels elements centrals de l’a-
nomenada e-Casa o llar eficient
endollada al vehicle elèctric. 

Es tracta d’una innovació pio-
nera en l’àmbit europeu promogu-
da per l’Institut Català d’Energia
(ICAEN), que depèn de la Generali-
tat, amb la col·laboració de Pana-
sonic, SUD, el Clúster d’Eficiència
Energètica de Catalunya (CEEC),
Nissan i Ampere que recrea un ha-
bitatge autosuficient –energètica-
ment parlant–que fa servir el vehi-
cle elèctric com una font d’alimen-
tació. L’e-Casa, a més, té equips per
generar energia solar, consta d’un es-
pai que simula una casa amb tots els
seus electrodomèstics i ofereix un
punt de ‘connexió intel·ligent’ per al
cotxe elèctric. 

D’aquesta manera, l’automò-
bil deixa de ser només un mitjà de
transport i esdevé també un ele-
ment capaç de subministrar ener-
gia a la xarxa domèstica per a l’ús
dels seus habitants, ja que el fet de
tenir-lo connectat a la casa fa
que no només rebi energia, sinó

que també la pugui subministrar
en cas que de necessitat. Amb tot,
es tracta de demostrar que l’e-
nergia pot ser bidireccional i abas-
tir unes bateries amb una càrrega
que pot anar de la casa al cotxe i
del cotxe a la casa.

Els interessats a conèixer de
primera mà aquesta innovació
tècnica la van poder visitar a la Fira
Rehabilita, que es va celebrar els
dies 8 i 9 al passeig Lluís Com-
panys. L’activitat es va dinamitzar

amb recreacions d’actors, els quals
mostraven, mitjançant la inter-
pretació d’escenes quotidianes,
com funciona aquest habitatge.

OBERTA A TOTHOM
La Fira de la Rehabilitació és una
mostra popular amb empreses
que ofereix un ampli ventall d’in-
formacions per als ciutadans, amb
l’objectiu d’explicar-los com po-
den rehabilitar casa seva per fer-
la més confortable i eficient ener-
gèticament. Un esforç que a la llar-

ga genera un estalvi econòmic im-
portant.

El format de la fira, que està
oberta a la participació de 
tothom, és el d’una gran festa
popular orientada a la ciutadania,
en la qual, d’una manera lúdica, es
fa pedagogia sobre com avançar
cap a una casa eficient, cosa que,
de retruc, té beneficis en l’espai
públic de les ciutats. 

ASSESSORAMENT
En els diferents estands que s’hi
van instal·lar els visitants podien
trobar fabricants, distribuïdors i
empreses especialitzades en, no
només l’eficiència energètica, sinó
també en àmbits com la rehabili-
tació d’estructures, façanes i co-
bertes, el tractament d’humitats
o millores d’accessibilitat, entre al-
tres. Aquestes consultes es podien
fer en un espai obert on es feia
l’assessorament pertinent tant
als professionals com a les famílies.

Les activitats i tallers que abor-
daven els beneficis de la rehabili-
tació en la millora de la qualitat de
vida es van fer en un ‘Village’ que
es va instal·lar durant la fira. 

Tot plegat, petites accions que
serveixen per conscienciar la ciu-
tadania i les empreses i que poden
permetre avançar cap a un model
de vida més sostenible. En aquest
sentit, l’e-Casa serà un dels prin-
cipals atractius de la fira.

La casa del futur
» Presenten l’e-Casa, una llar energèticament autosuficient connectada a un vehicle elèctric

» Aquesta innovació es va poder visitar a la Fira Rehabilita del passeig Lluís Companys

Redacció
BARCELONA

Una imatge virtual del concepte de l’e-Casa, amb el vehicle elèctric i els generadors d’energies renovables. Foto: Generalitat

ESTALVI4L’adveniment de l’e-
Casa pot marcar un abans i un des-
prés en l’àmbit de la sostenibilitat.
No només perquè pot generar
energia de manera autosuficient,
sinó perquè també pot servir com
a impuls del cotxe elèctric, el qual té
beneficis directes en el medi am-
bient, ja que es redueixen les emis-
sions de CO2. En aquest sentit, fer
servir el cotxe elèctric també ajuda
a reduir la dependència energètica
actual dels derivats del petroli i es
dóna suport i consolida un sector in-
dustrial que aposta per la innovació.

Uns beneficis, tanmateix, que no

es queden en l’aspecte mediam-
biental, ja que la mobilitat elèctrica
també permet l’estalvi econòmic. En
concret, l’impost de matriculació
d’aquests vehicles és gratuït i tam-
poc paguen els peatges de les au-
topistes de la Generalitat –ecoviaT–,
entre altres. Per altra banda, i en el
marc de l’e-Casa, un automòbil elèc-
tric afavoreix l’autoconsum, en estar
connectat a una casa que genera
energia per si sola amb fonts d’e-
nergia renovable. 

Per tot plegat, la mobilitat elèc-
trica és la clau per dur a terme la tran-
sició cap a un model energètic net.

Més enllà de la sostenibilitat

“És un projecte pioner

a Europa i promogut

a Catalunya”

Comerç en Línia
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Toca reaccionar. Diumenge pas-
sat el Júpiter va cedir la primera
derrota a la Verneda contra la Po-
bla (0-3), un resultat que apropa
massa els gris-i-grana a la zona
baixa. De fet, els de Juanjo García
no saben què és guanyar un par-
tit des de fa mes un mes i mig.
L’últim triomf data del 4 de se-
tembre, quan van derrotar el
Manlleu per 3-1. D’aleshores ençà,
el saldo de resultats del Júpiter és
de 4 empats i 3 derrotes.

El Júpiter buscarà retrobar
sensacions i començar a sumar
novament de tres en tres contra un
equip que viu un moment de for-
ma similar al dels gris-i-grana, el
Cerdanyola de Miki Carrillo. Els
verd-i-blancs han perdut cinc dels
darrers sis partits, de manera que
la visita de diumenge al municipal

de les Fontetes és una de les pri-
meres finals de la temporada.

EXHIBICIÓ DEL MARTINENC
Per la seva banda, el Martinenc va
jugar el seu millor partit de la tem-
porada diumenge passat al derbi
contra el Sants a l’Energia (1-5). Els
de Miguel López visitaven un dels
camps més complicats de la cate-
goria i durant 62 minuts el matx

va ser una lluita entre iguals. El
partit es va decantar en la darre-
ra mitja hora, quan dos gols de
Quiles, un d’Antolínez i l’últim de
Lozano van tancar un resultat
que fa que l’equip escali fins a la
vuitena posició. Diumenge a les 12
del migdia l’equip voldrà donar-li
continuïtat a la darrera victòria
quan la UE Mollet visiti el muni-
cipal del Guinardó.

L’equip vol tornar a sumar de tres en tres. Foto: J. Rivero / CEJ

El Júpiter perd contra la Pobla i 
ja fa un mes i mig que no guanya
» Els gris-i-grana visitaran el Cerdanyola aquest diumenge a la tarda
» El Martinenc es passeja a l’Energia i apallissa el Sants al derbi

Dues victòries a la Verneda
per al Sant Martí Adrianenc

HANDBOL4Calia una reacció i
aquesta ha arribat. El Sant Mar-
tí Adrianenc ha aconseguit dues
victòries consecutives en els da-
rrers partits de lliga (36-31 con-
tra l’Esplugues en la jornada
intersetmanal de la setmana
passada i 28-26 contra el Sant
Esteve de Palautordera dissab-
te passat) que han disparat els
homes de Pedro Pérez a la clas-
sificació. Álex Guerrero, Javier
Coba i els germans Torres han
estat els artífexs d’aquesta re-
muntada, tirant-se l’equip a l’es-
quena i assumint la responsabi-

litat ofensiva en aquests dos da-
rrers partits.

El conjunt lila és ara setè amb
sis punts, empatat amb l’Handbol
Palautodera Salicru, el Sant Esteve
Sesrovires i la Salle Montcada,
però amb una pitjor diferència de
gols que aquests tres equips.

Un cop l’equip s’ha rearmat
anímicament després de les dues
derrotes de les primeres tres jor-
nades, l’assignatura pendent és co-
mençar a guanyar partits a do-
micili. El repte, però, no serà fà-
cil, ja que diumenge visitarà la pis-
ta del colíder, el BM Granollers.

ATLETISME4Quatre victòries...
i una segona posició. L’hege-
monia del districte al Correbarri
va arribar a la seva fi diumenge
passat, quan els atletes de Sant
Andreu van relegar els de Sant
Martí al segon lloc. Des de la cre-
ació de la cursa l’any 2012, nin-
gú havia pogut baixar el distric-
te de la posició més alta del
podi, però els 5.103 punts que
van aconseguir els atletes mar-
tinencs van ser superats pels
3.913 dels andreuencs.

El viladecanenc Carles Casti-
llejo (que corria per Nou Barris) es
va convertir en el primer atleta a
revalidar títol després de la seva
victòria de l’any passat. El veterà
atleta va aturar el cronòmetre en
31 minuts i 22 segons mentre
que la victòria en categoria feme-
nina individual va ser per a Anna
Godoy, triatleta d’Horta-Guinar-
dó, que va finalitzar els 10 quilò-
metres en 38 minuts i 11 segons.

Pel que fa al rendiment indi-
vidual dels atletes del districte,

Luis Alberto Rodríguez que va
completar el recorregut en 34
minuts i 25 segons (va ser el di-
vuitè a la general individual). Xavi
Arcas i Ernest Sans van acom-
panyar-lo al podi del districte.

Per la seva banda, les marti-
nenques més ràpides van ser Es-
ther Vidal (amb un temps de 40
minuts i 53 segons, que li va ser-
vir per millorar la segona posi-
ció del 2015 i acabar vuitena a la
general individual), Susanna
Fornell i Joana Pérez.

Rugbi | Els Enginyers tornen a la lliga contra el Sant Cugat
Retorn exigent a la competició. Després de l’aturada del cap de setmana passat, demà
passat els Enginyers tornen a la Divisió d’Honor B visitant el camp de la Guinardera,

la casa d’un dels colíders de la classificació, el CR Sant Cugat. Els vallesans han guanyat
els quatre partits de lliga, mentre que els Enginyers encadenen dues derrotes seguides.

Redacció
SANT MARTÍ

L’equip es mostra intractable jugant a casa. Foto: SMA

Fi de l’hegemonia al Correbarri

El districte no ha guanyat per primer cop en cinc anys. Foto: Correbarri
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AGENDA QUINZENAL
DISSABTE 29 D’OCTUBRE
20:00 It follows (Et segueix), una pel·lícula de

David Robert Mitchell serà el títol seleccio-
nat per a aquesta sessío de Sessió doble de
terror. / Auditori de Sant Martí de Provençals.

DIUMENGE 23 D’OCTUBRE
11:30 Segona sessió del curs Terra líquida, que

s’organitzarà de manera setmanal fins al ge-
ner. Es podrà experimentar amb el gust per
la matèria i les tècniques manuals a partir de
peces emmotllades. / Museu del Disseny.

DIMECRES 26 D’OCTUBRE
17:30 Cinquena sessió d’un curs trimestral te-

màtic anomenat Iniciació al Feng-shui en el
qual els professionals del centre compartiran
l’ABC sobre aquesta disciplina oriental. / Ca-
sal de barri Vila Olímpica - Can Gili Nou.

A PARTIR D’AVUI
18:30 Criquet femení amb orgull és una mostra

de 60 fotografies en les quals es pot veure l’ex-
periència del primer equip de criquet feme-
ní de l’estat espanyol format per 12 jugado-
res paquistaneses. / Museu Blau.

FINS AL 28 D’OCTUBRE
Matí-Tarda Panxetes, les corbes de la vida és el

nom d’aquesta exposició de fotografies de
Marta Ricart que vol retre un homenatge a
la maternitat, la dona i a la bellesa del cos.
/ Centre Cívic Sant Martí.

DEMÀ 21 D’OCTUBRE
17:30Glòria Arrufat s’encarregarà de coordinar

la sessió Objectiu: la lluna, de l’activitat El racó
dels pares del cicle Lletra petita. / Biblioteca
Xavier Benguerel.

DILLUNS 24 D’OCTUBRE
18:30 Quarta sessió del taller infantil de teatre

organitzat per la companyia Jove Sandaru.
Aquesta activitat està pensada per a joves de
més de 16 anys. Cal inscripció prèvia. / Cen-
tre Cívic Parc - Sandaru.

DISSABTE 29 D’OCTUBRE
19:00 Partit d’handbol corresponent a la sise-

na jornada del grup D de la Primera estatal
masculina entre Sant Martí Adrianenc i l’OAR
Gràcia de Sabadell. / Pavelló de la Verneda.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

Per tercer dissabte consecutiu, Alícia
Ollé s’encarregarà d’aquest curs pen-
sat perquè els nens d’entre 7 i 14
anys gaudeixin del teatre musical. /
Centre Cívic Can Felipa - Poblenou.

Tercera sessió del taller de
teatre musical per a nens

Ds. 22 d’octubre a les 11:00

Últimes dues sessions del taller de dan-
sa que, des de dilluns passat, s’ha im-
pulsat a la Sala Beckett. Es treballaran
metodologies aplicades a textos no te-
atrals. / Sala Beckett.

El taller de dansa de la Sala
Beckett arriba a la seva fi

Avui i demà

El grup Sopa de Cabra ha triat la sala
Razzmatazz com a escenari del seu únic
concert a la ciutat en el marc de la seva
gira 30 anys 3 ciutats: Londres, Madrid
i Barcelona. / Razzmatazz.

Sopa de Cabra fa l’únic concert
de la seva gira a Razzmatazz
Demà 21 d’octubre a les 19:30

Partit corresponent a la dotzena jor-
nada de Tercera divisió entre el CE Jú-
piter i el CF Montañesa. / Municipal de
la Verneda.

Tot a punt per al derbi:
el Júpiter rep la Monta
Dg. 30 d’octubre a les 12:00
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